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بیانیه جبهه اصلاحات درباره 
بحران آب در اصفهان

جبهــه اصلاحات ایــران بیانیه ای دربــاره بحران  �
آبی ایران و رخدادهای اخیر اصفهان نوشــته اســت. 
در بخش هایی از این بیانیه آمده اســت: «اعتراضات 
اخیر کشاورزان اصفهان و تجمع اهالی اصفهان برای 
مطالبه احیای دائمی زاینده رود آخرین نشانی وخامت 
حکمرانی آب و ضرورت توجه مؤثر به ابرچالش ملی 
آب اســت. اعتراضات هم وطنانمان در خوزســتان و 
چهارمحال و بختیاری و بحران ها و مســائل روزافزون 
مرتبط با آب در ۲۸ اســتان کشــور هم حاکی از ملی 
و خطیربودن این ابرچالش اســت. در گام اول نیازمند 
اجماع ملی بر ســر به رسمیت شناختن بحران آب در 
ایران هســتیم: ایران کشــوری کم آب است که بعد از 
دهه هــا کم توجهــی و ســوء حکمرانی آب اکنون به 
مرحله بحران آبی رســیده  است و پیشگیری از تشدید 
بحــران و نتایج ســهمگینی که می تواند بــرای ایران 
و شــهروندانش داشته باشد، مســتلزم عزمی ملی و 
فوری و هم افزایی حل مسئله ای نهادهای حکمرانی، 
جامعه مدنی و شــهروندان اســت. صنایــع آب بر و 
ناپایــدار در فلات مرکــزی، کشــاورزی ناپایدار، برخی 
سدســازی های فراتر از ظرفیت زیســت بوم طبیعی، 
اقتصاد کنونی آب که مشوق مصرف بی رویه و نابهینه 
آب می شــود، طرح هــای انتقال آب بــرای مصارف 
غیرشــرب، مبنا نبودن آمایش ســرزمینی کارشناسانه 
در سیاســت گذاری اســکان جمعیــت و مکان یابی 
طرح های توســعه در صنعت و کشــاورزی، ظرفیت 
کم برنامه ریزی توســعه ای پایــدار و متوازن و اجرای 
برنامه هــا، سیاســت های جمعیتی فراتــر از ظرفیت 
زیســتی ایران، اســتفاده بی رویه از منابع غیرسطحی 
آب بــا چاه های عمیــق فراتر از حد مجــاز و ضعف 
ظرفیت سازی برای اشتغال در حوزه های غیرکشاورزی 
همــه از جمله عواملــی بوده اند کــه در دولت های 
دهه های گذشــته به شکل گیری وضعیت بحران آبی 
کمک کرده اند. مســئولیت پذیری مشــترک پیش نیاز 

برنامه اقدام مشترک ملی است».
در ادامــه آمده اســت: «بحــران کنونــی آبی در 
ایران مصداق روشــنی از مســئله بغرنج و پیچیده در 
سیاست گذاری اســت. همان طور که ایجاد این بحران 
محصول دهه ها انباشــت خطای سیاســتی اســت، 
حل ریشه ای آن و ســازگاری موفق با کم آبی در ایران 
راه حل ســاده و فوری ندارد. از ضرورت های شناسایی 
موفــق راه حل مؤثر برای این بحران جلب مشــارکت 
نمایندگان همه ذی نفعــان در گروه های اجتماعی و 
مناطق مختلف ایران، دســتگاه های مختلف ذی ربط 
و نیــز متخصصان طراز اول حوزه هــای متکثر مربوط 
به حکمرانی و سیاســت گذاری آبی است. راه حل این 
بحران بدون مذاکره و گفت وگو و مشــارکت وسیع و 
عمومــی و هم افزایــی بخش های متکثــر جامعه و 
حاکمیت و متخصصان نه کشف و شناسایی می شود 
و نه اجرا و محقق». همچنین در این بیانیه تأکید شده 
است: «در ایران امروز، توجه بیشتر به صیانت از محیط 
زیســت دیگر صرفا اقتضای عدالت بین نسلی و ادای 
حق آیندگان نیست  بلکه لازمه آب کافی و هوای سالم 
داشــتن و زندگی بهتر شــهروندان امروز هم هست. 
متأسفانه ایران در اجلاس جهانی و با اهمیت کاپ ۲۶ 
در گلاســکو درباره تغییرات اقلیمی نقش مؤثری ایفا 
نکرد و مطالبه کردنی اســت که مجموعه حکمرانان 
ایران به ضرورت پایداری و توازن فرایندهای توسعه در 
عمل توجه مؤثر بیشتری نشان دهند و دولت ایران نیز 
در ســاختن تعهدات جهانی برای پیشگیری از تشدید 
تغییرات اقلیمی نقش فعال تری ایفا کند و دیپلماسی 
محیط زیســتی را جدی تر بگیرد. بحران آبی در ایران 
بحرانی ملی اســت و چاره اندیشــی برای آن نیازمند 
رویکــرد ملی، کارشناســانه و بلندمدت اســت. از هر 
اقدامی که این بحران را نادیده بگیرد یا به رقابت های 
منطقه ای فروبکاهد و زمینه ســاز افزایش تنش میان 
شهروندان مناطق مختلف ایران شود باید پرهیز کرد».

حزب کارگزاران به دنبال تشکیل 
«دولت در سایه»

ایسنا: جلســه این هفته شورای مرکزی حزب به  �
ریاست محسن هاشــمی برگزار شد. در این نشست، 
اعضای کمیته پشــتیبانی حزب از سوی امیر اقتناعی، 
دبیر کمیته، پیشــنهاد شد و از ســوی شورای مرکزی 
رأی اعتمــاد گرفت. ولــی االله افخمــی، دبیر کمیته 
اقتصــادی حزب، نیــز گزارشــی از فعالیت های این 
کمیته در دوره پیشین ارائه کرد. تجدید ساختار حزب 
از دیگر دســتورات این جلسه شورای مرکزی بود که 
پس از بحث و بررســی، کمیته تشکیلات موظف شد 
تا جلســه آتی، پیشنهاد چارت جدید حزب را مطابق 
با ملاحظات و سیاســت های شــورای مرکزی جهت 

تصویب به این شورا ارائه کند.
همچنین درباره سازوکارهای ارتباط ارگان رسانه ای 
کارگزاران سازندگی ایران با بخش های مختلف حزب 
بحث و گفت وگو صــورت گرفت. در بخش دیگری از 
این جلسه، شورای مرکزی نسبت به اعتراضات در شهر 
اصفهان و حواشــی آن ابراز نگرانی کرده و مسئولان 
امر را به توجه به مطالبات مردم تا پیش از بدل شــدن 
به بحران های شــدید و پیچیده دعوت کردند. اعضای 
شــورای مرکزی طــرح صیانت را نیــز بحران آفرین و 
غیرکارشناسانه دانســتند که تغییرات جزئی در آن از 
تبعات عمیــق اقتصادی و اجتماعــی طرح نخواهد 
کاســت. تشکیل «دولت در ســایه» بر اساس مصوبه 
کمیته سیاسی از جمله پیشــنهادات اعضای شورای 
مرکزی حــزب کارگزاران ســازندگی ایــران برای نقد 

عملکرد قوا بود.
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مهرشــاد ایمانی: بحران آب در اصفهان دســت مایه 
سیاســت کاری های طیف های سیاســی شــده است؛ 
برخــی به جــای انتقاد به مســئولان بــرای مدیریت 
درســت آب در کشــور، مردم را بــه دعا کردن توصیه 
می کننــد و برخی دیگر شــروع به طرح این مســئله 
کرده اند که تصمیم انتقال آب اصفهان به شــهرهای 
دیگر در دولت پیشــین اصلاح طلب گرفته شده است 
و بــا این مقدمــه، چنین نتیجــه ای می گیرند که پس 
خاتمی مقصر اســت. مثلا به تازگی یک فعال سیاسی 
اصولگرا گفته اســت: «مشکل کنونی آب در اصفهان 
گردن دولت آقای خاتمی اســت که آب زاینده رود را 
به شــهرهای دیگر برد که می توانست با ایجاد سد یا 
راه های دیگر بــرای دیگر شــهرها آب تأمین کند، اما 
دیدیم که زاینده رود منبع اســتفاده چند شهر شد که 
کار درستی نبود». یا ۱۲ ســال پیش محمدتقی رهبر، 
نماینده اسبق اصفهان، درباره تمایل خاتمی به انتقال 
آب اصفهــان به یزد گفته بــود: «بحث فروش آب به 
یزد در زمان ریاســت جمهوری خاتمی مطرح شــد و 
ایشــان درصدد رســاندن آب اصفهان به شهر خود و 
همشــهریان خویش بودند و آب اصفهان را با حجم 
بالایی به اســتان خود انتقال داده و در حال حاضر نیز 
این اقدام شــده است و نمی شود در مقابل آن ایستاد. 
البته در حال حاضر مشکل کم آبی وجود دارد، اما این 
صحیح نیست که آب را از هم وطنان یزدی خود قطع 
کنیم. به هر حال این کار شــده و جلوگیری از رفتن آب 

به یزد از باب انسانی و اخلاقی صحیح نیست».
این اظهارات در حالی اســت که مسئله انتقال آب 
زاینده رود به شــهرهای دیگر، ســابقه ای طولانی تر از 
آنچه گفته می شود، دارد و نطفه اش به اوایل انقلاب 
برمی گــردد؛ بعد از انقلاب که مســئولان اســتان یزد 
متوجه بحران کم آبی در این استان شدند. در آن زمان 
طرح انتقال آب از مروســت به یزد مطرح و بنا شد با 
احداث سدهایی روی رودخانه های بوانات و خوانسار، 
آب مورد نیاز تأمین شود و مطالعات این پروژه با اعتبار 
۹ میلیون تومان از ســوی استانداری انجام شد که این 
طرح در سال۱۳۶۰ با سفر وزیر وقت نیرو و کارشناسان 
وزارت نیرو و با بررسی سنجش آبدهی رودخانه های 
مد نظر مردود اعلام شــد. آن زمــان وزارت نیرو طرح 
انتقال آب از سرشــاخه های کارون را به عنوان راهکار 
بلندمدت برای حل مســئله آب استان یزد مطرح کرد 
و در این راســتا انتقال آب از مناطق دیگر برای تأمین 
آب یزد مطرح شــد. اردکانیان در ســال های ۶۳ و ۶۴ 
پیگیری های لازم را برای مطالعات طرح انتقال آب از 
سرشــاخه های کارون به یزد انجام داد تا به سال ۶۶ 
رسیدیم که در جلسه ای توافق نامه ای مبنی بر انتقال 
آب از زاینــده رود به بالای ورزنه یزد بــه میزان ثابت 
ســالانه ۱۵۰ میلیون مترمکعب امضا شــد. در ســال 
۶۸ هم جمعی از مســئولان استان نظیر امام جمعه، 
نمایندگان مجلس، استاندار و... با هاشمی رفسنجانی، 
رئیس جمهور وقــت، دیدار کردند و خواســتار توجه 
جدی دولت به مســئله حیاتی اســتان یزد شدند. در 
همین ســال، استاندار اصفهان در نامه ای به هاشمی 
با تأکید بر تشــنه بودن دشــت های اصفهان، خواستار 
انتقال آب از سرشاخه های کارون شده بود. در بهمن 
۶۸ با حضور وزیر وقت نیرو، مســئولان اســتان یزد و 
اصفهان، انتقــال ۲٫۵ مترمکعــب آب در ثانیه (۷۸ 
میلیون مترمکعب در ســال) تا سقف سه مترمکعب 
در ثانیــه مورد توافــق قرار گرفت و بــر انتقال آب از 

چشمه لنگان به زاینده رود نیز تأکید شد.
پــس از انجام مراحــل مقدماتی نظیــر عملیات 
نقشــه برداری، پیاده کردن مســیر و برگزاری مناقصه، 
عملیات عمرانی طرح با حضور دکتر حســن حبیبی، 
معــاون اول رئیس جمهور وقت، در شــهریور ۱۳۷۳ 

آغاز شد.
هاشمی رفســنجانی نیز در خاطــرات روزانه خود 
به تاریــخ ۳۱ مــرداد ۷۵ می نویســد: «... طرح های 
برداشت آب از سد زاینده رود، انتقال به نایین و کاشان 
و کوهپایه به ورزنه و جرقویه و هیرمند و پشــت ســد 
خمیر، برای تیران و ۲۰ روســتا و کشــاورزی، ساخت 
نیروگاه کوچک آبی در مســیر و چند خط انتقال برق، 
با توضیحات آقای زنگنــه [وزیر نیرو] و مدیران آب و 
برق اســتان و صحبت من، شــروع به بهره برداری یا 

اجرا شــد. چون طرح آب برای کاشان، گران تر از مبلغ 
پیش بینی شــده بود، گفتم محدودتــر و ارزان تر اجرا 

شود. به احساسات روستاییان منطقه پاسخ دادم».
هاشــمی در سخنرانی ای که در خاطراتش هم به 
آن اشــاره می کند، گفته بــود: «از زحمات برادرانمان 
در بخــش آب و برق وزارت نیــرو قدردانی می کنیم؛ 
چــون این کارهای خوب و ماندنی وســیله آســایش 
و راحتی مــردم اســت و باعث تأمین شــغل، تأمین 
محصولات زراعی، دامی و تأمین بهداشــت می شود. 
به  خاطر این آب هایی که به این روســتاها می رســد، 
آقایــان ۱۴ میلیارد تومان هزینه  کرده اند که در مقیاس 
 کل  کشور بخش های بســیار کوچکی هستند. بعضی 
از اینها واقعا مهم هســتند؛ مثل آب رســانی به نایین، 
ورزنه، هرنه و جغوییه کــه حقیقتا اگر این آب به آن  
جاها نمی رفت، ما نمی توانستیم مردم را در آنجا نگه 

داریم.
او در ادامــه خاطــره ۳۱ مــرداد ۷۵ می نویســد: 
«به ســوی دهکــده تفریحی در کنار ســد زاینده رود، 
نزدیک چادگان، پرواز کردیم؛ باصفاســت. در ســالن 
رســتوران، گــزارش شــهردار چــادگان را شــنیدیم. 
بــا صحبــت کوتاهی، تشویق شــان  کردم. به  ســوی 
فریدون شــهر پرواز کردیم. اســتقبال  گرمی داشــتند. 
دختربچه هــا ازســوی گروه های مختلف و ســاکنان 
منطقه بــه زبان های لــری، ترکی، قشــقایی، گرجی 
و ارمنــی خیرمقدم گفتنــد. ســرودهای گرمی اجرا 
کردند. فرماندار شــهر گــزارش داد و خواســته ها را 
مطرح کرد. صحبت دلگرم کننده ای در استعدادهای 
منطقه، تحسین از همزیســتی مسالمت آمیز مذاهب 
و نژادها و وعده اجرای خواســته ها نمودم. هم زمان 
بیمارســتان مدرن شهر افتتاح شد. با ماشین به محل 
شــروع اجرای طرح مهم انتقال آب چشم لنگان -از 
سرشــاخه های دز- بــه منطقه با ۱۲ میلیــارد تومان 
هزینه رفتیم. ماشــین ها شــروع به کار کردند. آقایان 
زنگنه [وزیر نیرو] و اســلامیان [مدیرکل آب منطقه ای 
اصفهــان] گزارش دادند. با یــک تونل ۱۰کیلومتری و 
یک ســد انحرافی، حدود ۱۲۰ میلیون مترمکعب آب 
منتقل خواهد شد؛ کار مهمی است. من هم صحبت 
کردم. درباره اهمیت انتقــال آب از آن طرف زاگرس 
بــه مرکز کشــور حــرف زدم و به احساســات مردم 
اطراف که جمع انبوهی بودند، جواب دادم. به سوی 
گلپایگان پرواز کردیم. با تأخیر رسیدیم. اجتماع مردم 
گلپایگان، خیلی باشــکوه بود. آقایان [غلامحســین] 
محمدی گلپایگانی، رئیس  دفتر رهبری و نماینده  شهر 
آقای [سیدمرتضی] صالحی خوانساری و امام  جمعه 
شهر، خیرمقدم گرمی گفتند. یک کودک نابینا [به نام 
هاتف اســلامی]، شــعری در تجلیل از من خواند که 
پدر نابینایش سروده بود؛ از روی خط بریل می خواند. 
گروهی ســرود دشــتی اجرا کردند. صحبت مفصلی 
از اســتعداد و تعهد مردم گلپایــگان و علمای محل 
نمودم. خبر تأســیس  کارخانه پتروشــیمی در منطقه 
و انتقــال  آب دره داغــی- از سرشــاخه های دز- بــه 
منطقه را دادم؛ باعث خوشــحالی شــدید مردم شد. 
ســپس رفتیم و مســجد جامع قدیمی شهر را دیدیم 
و همان جــا نمــاز خواندیــم. دو نفــر از متخصصان 
خط  کوفی و باستان شناســی توضیح دادند؛ در زمان 

ملک شــاه سلجوقی ساخته و در زمان قاجاریه تعمیر 
شــده اســت. برای افتتــاح کارخانه پیستون ســازی 
رفتیم. در شهر و در مســیر، شاهد استقبال گرم مردم 
بودیم. کارخانه شیرســازی [طرح خشک کن آب پنیر] 
با ظرفیت هشــت هــزار تُن را افتتــاح کردیم. پس از 
صرف ناهــار، کمی اســتراحت نمودیم و به ســوی 
خوانســار پرواز کردیم. اجتماع مردم خوانسار خیلی 
گــرم بود. ائمه جمعه و عالم شــهر و نماینده شــهر 
خیرمقدم گفتند و ســرودی شنیدیم. من هم صحبت 

دلگرم کننده ای داشتم و خواسته ها را پذیرفتم...».
ســال  در  هــم  هاشمی رفســنجانی  محمــود 
نقــش  دربــاره  «شــرق»  بــا  گفت وگویــی  در   ۹۶
هاشمی رفســنجانی در انتقــال آب اصفهــان به یزد 
گفته بود: «اولین کســی که گفت آب از جای دیگری 
بیاورند، ایشــان [اکبــر هاشمی رفســنجانی] بود که 
انتقــال آب را برای یزد پیشــنهاد داد. وقتی در جمع 
مردم یزد صحبت می کرد و گفت آب سرشــاخه های 
اصفهان را برای یزد می آورم، در آن زمان مردم گفتند 
این شــیخ رؤیایی فکر می کند. خیلی باور نمی کردند؛ 
اما این ایده عملی شــد. تا زمــان رفتن اخوی چیزی 
از پروژه انتقال آب اصفهان بــه یزد نمانده بود. چند 
کیلومتر مانده بود که مســیر کامل شــود. بعد دولت 
اصلاحــات روی کار آمــد و رئیس ایــن دولت، برای 
افتتاح به یزد رفت. محمد ما (برادر کوچکم) معاون 
اجرائی رئیس دولــت اصلاحات بود. در این پروژه در 
کنار رئیس جمهور وقت حضور داشــت. نقل می کرد 
که وقتی در محل افتتــاح پروژه حضور یافتم و قصد 
داشتیم مراســم افتتاح را برگزار کنیم، عده معدودی 
هم دســت می زدنــد و می گفتند مخرب ســازندگی 
اعدام باید شــود. علیه آقای هاشمی شعار می دادند 
و معلوم نبود اینها چه کسانی بودند». به هرروی این 
پیگیری ها ادامه داشــت تا آنکه در اسفند ۷۸ و البته 
در دوره خاتمی فاز نخست انتقال آب از زاینده رود به 

شهر یزد به بهره برداری رسید.
انتقــال آب اصفهان به یزد انجام شــد تا آنکه با 
روی کار آمدن محمــود احمدی نژاد موضــوع انتقال 
آب اصفهــان به چهارمحال وبختیــاری پیش آمد. او 
در سفر به شــهرکرد در ســال۹۰ آب زاینده رود را به 
چهارمحال وبختیــاری وعده داد و گفت که «هرقدر و 
هر جور که نیاز هســت برای صنعت و کشــاورزی از 
آب زاینده رود برداشــت کنید. اولویت با شــما و بعد 

استان های دیگر».
ایــن ســخن احمدی نژاد بــا واکنش هــای زیادی 
همراه شــد؛ چنانکه یکی از نماینــدگان اصفهان در 
آن زمان گفته بود: «ســابقه برداشــت آب از این رود 
برای چهارمحال وبختیاری به سفر اول رئیس جمهور 
برمی گردد که در جلســه ای به اســتاندار اجازه دادند 
هرگونه که می خواهند، از آب رود اســتفاده کنند. ما 
نماینــدگان اصفهان در مجلس هفتــم برای مقابله 
با ایــن تصمیم تــلاش کردیــم و به مســئولان نامه 
نوشــتیم که گفتنــد موضوع کان لم یکن تلقی شــود. 
ولی چهارمحالی ها از آن مصوبه ملغی شده استفاده 
کردند. اگرچه درختان گــردوی چهارمحا ل وبختیاری 
آبیاری می شــد، هم زمان حقابه کشاورزان اصفهانی 
هم ضایع می شــد، مردم دچار خشک ســالی شدند و 

داستان زاینده رود که همه گیر شد». ماجرا در اصفهان 
آن قدر گســترده شد که گفته می شــد مدیران شهری 
می خواهند از دولت به قوه قضائیه شــکایت کنند. در 
آن زمان عباس حاج رســولی، رئیس شورای اسلامی 
اصفهان با بیان اینکــه «نباید تحت تأثیر جو عمومی 
از آب زاینده رود ســهیمه بدهنــد»، گفته بود: «از قوه 
قضائیه و دادســتان کل کشور درخواست کردیم تا به 
مســئله حقابه مردم و ســهمیه مردم اصفهان از آب 
زاینده رود رســیدگی کنند تا برداشت غیر قانونی از آن 

صورت نگیرد».
محمد عطریانفر، فعال سیاســی اهــل اصفهان، 
هــم دربــاره تصمیــم انتقــال آب زاینــده رود بــه 
چهارمحال وبختیاری به تازگی گفته اســت: «موضوع 
بی آبی در اصفهان یک موضوع اقتصادی- معیشتی 
اســت؛ آغاز این اتفاق در اصفهان به دهه ۸۰ و زمان 
دولت احمدی نژاد برمی گرد؛ زمانی که وی تحت تأثیر 
اطرافیان خود آب اصفهان را به چهارمحال وبختیاری 
منتقل کردند... . سیاست اشــتباه دولت احمدی نژاد 
انتقــال این آب بــود و چند باری تذکر داده شــده اما 
توجهی نمی شــد؛ ضمن آنکه وقتی موضوع از سطح 
تصمیم دولت خارج می شود و به مردم محول شود، 
به سادگی قابل بازگشت و اصلاح نیست. موضوع آب، 
یک موضوعی حیاتی و معیشــتی اســت که زندگی و 
کشاورزی مردم محرومِ شرق اصفهان را دربرمی گیرد 
و کسی تاکنون به مطالبات این گروه از مردم اصفهان 
پاســخ نداده، البته کم آبی کشــور نیز به این مســئله 
دامن زده؛ نمی توانیم بگوییم وقتی دولتی شخصی را 
مسئول رسیدگی به این کار قرار می دهد، اشتباه کرده 
اســت؛ اگرچه با حل مشــکلات به این شکل موافق 
نیســتم ولی وقتی موضوعات به دقیقه   ۹۰ می رسد و 
پاسخ مناســب به آن داده نمی شود، موضوع بازتاب 
اجتماعی پیدا می کند و دولت ها به آن واکنش نشان 

می دهند».
البته حسن روحانی هم از انتقادها درباره موضوع 
آب اصفهان بی بهره نماند و پای او هم به میان کشیده 
شد؛ چنانکه همین چندروز پیش محمدعلی احمدی، 
فرماندار اصفهان گفت: «ریشــه اصلی اتفاقات اخیر 
بحــث کمبــود شــدید آب و خشک شــدن زاینده رود 
اســت که متأســفانه رفتارهایی، علی رغم تذکر مقام 
معظم رهبری در ســال۱۳۸۹ به مسئولان استان های 
مختلف و نمایندگان مجلس اتفاق افتاد... کشــاورزان 
در شــرق و غرب اصفهان به شــدت مشکل معیشتی 
دارند و بسیاری از درختان و باغ های آنها بر اثر بی آبی 
خشک شــده و در حال از بین رفتن است. سیاست ها و 
بدرفتاری های برخی مســئولان منجــر به بی توجهی 
به حق این کشاورزان شــده است و تشدید اعتراضات 
مردم را دنبال داشــته است. از طرف دیگر درخواست 
کشاورزان این است که اگر آب نیست و به ما قرار است 
خسارت بدهید، باید خســارت عدم کشت و کشاورزی 
را پرداخت شــود، نه خســارت حقابه و پول آب فقط 
داده شود. از جمله حرف های کشاورزان اصفهانی این 
است که اگر آب نیست، برای همه نباشد و اگر هم آب 
کم اســت، برای همه کم باشد، نه آنکه برداشت های 
بالادســت رودخانه زیاد و انتقال آب به دیگر استان ها 
انجام شــود  ولی حقابه به کشــاورزان اصفهانی داده 
نشــود. در این باره جهاد کشاورزی هم هیچ کار مؤثری 
را در جهت اصلاح الگوی کشــت انجــام نداده و در 
سال های گذشته این روند الگوی کشت تغییری نکرده 
اســت. بی توجهی دولت گذشته نســبت به مطالبات 
مردم باعث نارضایتی ها در شــهرها و روســتاها شده 
اســت و امروز مواجه هســتیم با صندوق های خالی 
و ســدهای خالی، همچنیــن با توجه بــه اعتراضات 
انباشته شده کشــاورزان و خلف وعده مسئولین، دیگر 

اعتماد آنها از بین رفته است».
به نظر می رســد که مسئله انتقال آب اصفهان به 
نقاط دیگر ایران موضــوع امروز و دیروز یا محدود به 
یک دولت خاص نیســت و حتما در بررســی ایرادات 
تصمیم گیری ها باید به مواضع همه مسئولان ذی ربط 
در چهــار دهه بعــد از انقلاب و نه صرفــا به دولت 
خاتمی رجوع کــرد و حتما مقصر جلوه دادن خاتمی 
از ســوی برخی گروه ها و افراد، سیاســت کاری آشکار 

است.

شــرق: نشســت مشــترک دولت و مجلس به مناســبت روز مجلس در 
بهارســتان برگزار شد، اما به نظر می رســد مهم ترین اتفاق در حاشیه آن 
اتفــاق افتاد؛ از روز یکشــنبه، تجمــع خانواده بیمــاران SMA در مقابل 
مجلس درحال برگزاری اســت که از خوش اقبالی آنان چهارمین روز آن 
مصادف شــد با آمدن رئیس جمهور به بهارســتان. ابراهیم رئیسی پس 
از نشســت پایان نشســت دولت و مجلس و هنگام خروج از پارلمان از 
ماشــین خود پیاده شــد و در جمع تحصن کنندگان حضــور یافت و آنان 
نیز درخواست ها و مطالبات شان در زمینه تأمین دارو و مشکلات درمانی 
فرزندانشــان را مطرح کردند. رئیس جمهور نیــز اطمینان داد که دولت 
برای برطرف کردن مشــکلات دارو و درمان کشــور به ویژه بیماران خاص 
مانند بیماران SMA تمام توان خــود را به  کار خواهد گرفت. پیش تر نیز 
نایب رئیس مجلس به کمیســیون بهداشــت مجلس مأموریت داده بود 
تا کارگروهی ویژه برای رســیدگی به مشــکلات این بیماران تشکیل شود. 
هر چند تجمع روز گذشــته این خانواده ها و حضور رئیســی در بهارستان 
اتفاقی بود، اما رفتن او در جمع آنان از نکات مثبتی اســت که نمی توان 
نادیده گرفت. در هر حال حضور رؤســای دولتی در چنین تجمعاتی اتفاق 
نادری است؛ یک بار حسن روحانی، رئیس جمهور پیشین در اردیبهشت ۹۶، 

بعد از حادثه معدن زغال سنگ آزادشهر که منجر به کشته شدن ۲۲ کارگر 
شده بود، به استان گلســتان رفته و با خودرو در جمع معترضان حضور 
یافته بود. او همچنین در دیدار با خانواده کشته شــدگان اعلام کرده بود: 
«در این حادثه همه مســئول هستیم و باید مشکلات موجود را پیگیری و 

کاستی ها را جبران کنیم».
محمود احمدی نژاد، رئیس دولت اسبق نیز معمولا در تجمعاتی که 
طرفداران او در میدان نزدیک خانه اش برگزار می شــوند، شرکت می کند. 
او اما در آبان ســال ۹۶ در اعتراض به اجرای حکم ۱۵ سال زندان حمید 
بقایی و بازداشــت اســفندیار رحیم مشایی، چند شــب به مدت دو تا سه 
ســاعت در بست نشــینی آنها در حرم حضرت عبدالعظیم شرکت کرد و 

سخنان تندی علیه برخی مقامات نیز گفت.
با این حال شاید این توقع و انتظار از ابراهیم رئیسی بود که در اعتراضات 
کشــاورزان اصفهانی در زاینده رود نیز شرکت می کرد. این درحالی است 
که اتفاقا رئیس جمهور در رفتن به ســفرهای اســتانی پیش قدم است و 
به گفته ســخنگوی دولت ابراهیم رئیسی به ۱۰ ســفر استانی و مقامات 
دیگر بیش از صد سفر داشته اند. جالب آنکه حتی نماینده شهر اصفهان 
نیز به جمع کشــاورزان نرفته و در گفت وگویی اعلام کرده که فرصت آن 

را نداشته است. مهدی طغیانی گفته بود: در حد یک روز و برای پیگیری 
حضــور وزیر نیرو به اصفهان آمدم و برگشــتم و فرصت نکردم در جمع 
کشاورزان معترض در بســتر زاینده رود حاضر شوم». او حتی اعلام کرده 

بود که کار کشاورزان در زاینده رود را تأیید نمی کند.
اعتراض نادران به دولت

همچنین از نکات جذاب نشست مشــترک دولت و مجلس می توان به 
خبر ایلنا اشاره کرد که در این جلسه و در بخش غیرعلنی آن الیاس نادران 
انتقادات جدی و شدیداللحنی را خطاب به دولت داشته است. نادران البته 
بعــد از ورود به مجلس از منتقدان دولت روحانی بود و با همین فرمان به 
دولت رئیســی هم انتقادات وارد می کنــد. او چندی پیش نیز در نطق میان 
دستور خود گفته بود: «بارها گفته ایم پاشنه آشیل دولت جناب آقای رئیسی 
اقتصاد اســت. اینکه بزرگان اقتصاد را در دولت جمع کنیم خوب است  اما 
مهم  تر از آن هماهنگی این تیم و داشــتن یک ســر است». نادران که عضو 
کمیسیون برنامه و بودجه است، گفته بود: «رئیس جمهور محترم به  صراحت 
اعلام کند که مسئولیت اقتصاد کشور در دولت با کیست؟ راهبردها و نقاط 

کلیدی خط   مشی اقتصادی کشور را چه کسی تعیین می کند؟
ادامه در صفحه ۸

نگاهی به رویکردهاي دولت ها درباره انتقال آب اصفهان 

خاتمي مقصر نبود

در حاشیه نشست مشترک دولت و مجلس اتفاق افتاد
رئیس جمهور در تجمع بهارستان
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 مسئله بغرنج آب
 ۱۳- تبخیــر را ۶۰ درصــد (بــه دلیــل بخش عمده 
کوهستانی و سردســیر بودن)، آب قابل دسترس ۳.۶ 
میلیــارد. مجموع مصارف. ۱.۲ میلیارد! مازاد تراز ۲.۴ 

میلیارد وارد استان خوزستان می شود.
۱۴- استان خوزستان مساحت ۶۴۰۵۵ کیلومترمربعی 
با متوســط بارش ۲۸۴.۵ میلی متر در سال؛ یعنی ۱۸ 

میلیارد مترمکعب.
۱۵- تبخیر به دلیل گرما بالاست. اگر ۷۵ درصد بگیریم 

آب در دسترس از نزولات ۴.۵ میلیارد مترمکعب.
۱۶- البتــه ۲.۵ میلیــارد از چهارمحال وبختیاری وارد 
می شود. از کردستان و ایلام و کرمانشاه و لرستان هم 

ورود آب بالایی دارد.
۱۷- در گــزارش ســازمان هواشناســی تحت عنوان 
ویژگی های جغرافیایی و اقلیمی اســتان خوزســتان 
منابع آبی استان ۳۳ میلیارد مترمکعب و سه میلیارد 
ذخیره سفره های زیرزمینی قید شده است و بیان شده 
خوزســتان با چهار درصد مساحت کشور بیش از ۳۰ 

درصد آب های سطحی کشور را دارد.
۱۸- مســاحت اراضی کشاورزی اســتان ۱.۳ میلیون 
هکتــار که نزدیک هفت میلیــارد مترمکعب مصرف 

آب می شود.
۱۹- جمعیت استان ۴.۷ میلیون نفر که ۵۲۰ میلیون 

مترمکعب مصرف خانگی می شود.
۲۰- صنعــت هم حــدود ۵۰۰ میلیــون مترمکعب 

(بخشی از صنعت از دریا استفاده می کند) .
نتایج

۱- مســئله تحلیل و مدیریت آب در مقیاس اســتانی 
محل اشــکال اساســی اســت. ما در این تحلیل، سه 
اســتان را وارد کردیــم ولی ملاحظه می شــود بدون 
پرداختن به استان هایی مثل ایلام، کردستان، کرمانشاه 
و لرستان که بخشــی از آب استان خوزستان را تأمین 
می کنند، خطای قابل ملاحظه ای وجود خواهد داشت. 
بنابراین، ضرورت دارد به مقوله آب در حوزه های آبریز 

توجه شود نه در تقسیمات سیاسی.
۲- همان طور که آمار و ارقام نشان می دهد، در حالی 
استان خوزستان پرآب ترین استان کشور با برخورداری 
از بیش از یک ســوم آب کشــور است  که عملا بخش 
قابل توجه آن، آب ورودی از اســتان های دیگر است. 
در نبود آب ورودی از استان های دیگر، تراز آبی استان 
خوزســتان با مقدار آب قابل برنامه ریزی ۴٫۵ میلیارد 
مترمکعب و مجموع مصارف بیش از هشت میلیارد 
مترمکعب، به شدت منفی خواهد شد. این بدین معنی 
اســت که در نگاه تقسیمات اســتانی، اگر استان های 
دیگــر بخواهنــد کل آب خروجی از اســتان خود را 
مدیریت کــرده و برگردانند، چه سرنوشــت تلخی در 

انتظار استان خوزستان خواهد بود.
۳- آمار و ارقام به خوبی نشان می دهد که توزیع منابع 
آبی با توزیع منابع زمینی یکســان نیست. اگر عوامل 
تولید را شامل نیروی انسانی، سرمایه، آب، زمین، انرژی 
و تکنولوژی بدانیم که در اقتصاد فقط به دو عامل کار 
و سرمایه فروکاسته می شــود و فرض ضمنی تحرک 
کامل دو عامل در نظر گرفته می شود، این عوامل تولید 
یا باید تحرک کافی داشته باشند یا توزیع یکنواخت در 
طبیعت وجود داشته باشد. خب توزیع که یکنواخت 
نیست به ویژه در مورد آب و زمین! بارش در ارتفاعات 
چهارمحال وبختیــاری بالای هزار میلی متر در ســال 
است و در خور و بیابانک اصفهان زیر صد میلی متر! در 
مقابل، توپوگرافی ســخت و شیب بالا و ... باعث شده 
در چهارمحال وبختیاری زمین محدود اســت و خب 
اصفهان زمین فراوان! زمین را که نمی توان انتقال داد، 
پس باید آب را منتقل کرد که بتوان تولیدی داشــت. 
بنابراین اینکه گفته می شود هر انتقال آبی غلط است، 
حرف نادرستی است. جالب این است که کسانی که از 
غلط بودن دستکاری در طبیعت و انتقال آب می نالند، 
وقتی صحبت از قنات می شــود، با حسرت از مدیریت 
بسیار خوب گذشتگان تعریف و تمجید می کنند! سؤال 
این است آیا قنات کاری جز انتقال منابع آبی را انجام 
مــی داد؟ آیا با تکنولوژی آن زمان، انتقال بیش از صد 
کیلومتر خوب اســت ولی با تکنولوژی های مدرن اگر 
مسافت بیشتر یا کمتری انتقال داده شود، غلط است؟
۴- آنچه در بحث مدیریــت آب و انتقال آب مهم به 
نظر می رسد، مسئله افراط و تفریط و نگاه های استانی 
و رقابت های منطقه ای است. انتقال آب از محلی که 
مازاد تراز دارد به جایی که کســری تــراز دارد یا مازاد 
زمین برای استقرار فعالیت دارد، باید در حدی صورت 
گیرد که اولا خود مبدأ را با کســری تراز مواجه نکند. 
دوم اینکه در مبــدأ، امکان بارگذاری فعالیت به دلیل 

کمبود زمین مناسب وجود داشته باشد.
۵- اینجا نکته دیگری نیز مهم است. با توجه به آمار، 
یک ســوم آب قابل برنامه ریزی کشــور در خوزســتان 
اســت. با شناخت از کشــور، می توان گفت به همین 
میزان نیز در نوار شمالی کشــور است. اگر آب انتقال 
پیدا نکند، ظرفیت پذیرش فعالیت و ســکونت این دو 
پهنه آیا به انــدازه ۶۰ درصد جمعیت و فعالیت های 
کشــور است؟ در صورت عدم انتقال آب، فعالیت ها و 
سکونتگاه ها، برای دسترسی به این عامل مهم تولید، 
مجبور به تحرک به ســمت آن خواهند بــود. آیا این 
موضوع، فشــار مضاعفی بر فضای زیستی آن منطقه 

فراهم نمی کند؟
۶- تبخیر به قدری بالاست که ۶۰ میلیون مترمکعب 
آبی کــه به یزد با خط لوله و حــذف تبخیر و کاهش 
اتلاف، صورت می گیرد، بــه اندازه تبخیر ۸۰۰ میلیون 
مترمکعب آورد رودخانه در طول مســیر هم شــاید 

نشود!
۷- پرت شــبکه گفته می شــود ۲۰ درصد هست! اگر 
اینجا هم با متوســط کشوری یکی باشــد، فقط پرت 

شبکه خانگی دو برابر خط لوله یزد می شود! 
ادامه در صفحه ۴


